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جهانگیر از دســتگیری فردی با ادعای 
نفوذ در دستگاه قضائی خبر داد

کلاهبرداری با جعل امضا و 
دستخط رئیس قوه قضائیه

حمیدرضا به گذر: نشســت خبــری ویژه و 
فوق العاده اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه 

قضائیه، دیروز شنبه ۱۴ مهرماه برگزار شد.
او در این نشست گفت: در دوره تحول 
قضائی با ریاســت محســنی اژه ای بحث 
پرداختن بــه مبارزه با فســاد یک رویکرد 
جدیــد چه در درون قوه، چــه در پیرامون 
آن را به دنبال داشــته و برخورد ســریع با 
کســانی که مســیر ارزش هــا را با چالش 
روبه رو می کنند، در دســتور کار قرار دارد. 
او افزود: با وجود افراد شــیادی که به نام 
افراد صاحب منصب با استفاده از شهرت 
بعضی افــراد با اتخاذ عناوین نســبت به 
کلاه گذاشتن بر ســر مردم اقدام می کنند، 
برخــورد می شــود. ایــن افراد عــلاوه بر 
اخاذی و خوردن مال مــردم، به نوعی اثر 
مخربی را در جامعه می گذارند و منجر به 
کاهش اعتماد عمومی جامعه می شوند. 
جهانگیر گفت: یک باند در استان اصفهان 
با اعمال نفوذ در پرونده های قضائی مبلغ 
۹۰۰ میلیون تومان اخذ کرده، نامه هایی را 
جعل می کردنــد و در اختیار مال باختگان 
قــرار می دادند، بررســی ها نشــان داد با 
تأســیس یک مؤسســه غیرقانونی به نام 
«عدالت گستر دادگر»، با همکاری تعدادی 
وکیل و اشــخاص عــادی بــا مانورهای 
متقلبانه تلاش به فریب افراد می کردند. او 
افزود: این افراد شناسایی و دستگیر شدند. 
در دستگیری مقادیر قابل توجهی از اسناد 
جعلی دولتی و همچنین سلاح کشف شد. 
همچنین تحت عنوان برنده شدن افراد در 
مناقصات به افراد نزدیک می شدند. در یک 
مورد بیش از ۲۰۰ میلیون تومان اخذ کردند 
تا فرد برنده مناقصه شود. همچنین مدارک 
جعلی برای اتباع داشتند و برای هر گواهی 
۵۰ میلیــون تومــان دریافــت می کردند. 
محورهای حمل ســلاح برای افراد تهیه 
می کردند و از هر فرد حداقل شش میلیون 
تومان دریافت می کردند. حداقل از صد نفر 
برای صدور مجوز حمل ســلاح اخذ پول 
داشتند. او افزود: برای حل وفصل نیز از یک 
نفر یک میلیــارد و ۲۰۰ میلیون تومان اخذ 
کردند. این افراد شناسایی و دستگیر شدند.

سخنگوی قوه قضائیه گفت: در استان 
فارس فردی با جعل برخی از اسناد رسمی 
مدعی شده است از طرف یکی از مقام های 
بلندپایه کشــور بوده که در امور اقتصادی 
فعالیت می کرده اســت. این فرد یک فقره 
نامــه جعلی به رئیــس کل بانک مرکزی 
ارائه داده و در آن نامه دستور واریزی صد 
هزار میلیارد تومان به حساب شخصی اش 
درخواســت کرده که ناکام شده است. او 
بیان کرد: با پیگیری های به عمل آمده فرد 
شناسایی و دستگیر شده که پرونده در حال 
رســیدگی است. ســخنگوی قوه قضائیه 
گفت: پرونده دیگری در اســتان البرز است 
کــه فرد با جعل عناوین دولتی مبادرت به 
اخذ وجوهات از مردم کرده؛ این شــخص 
موفق شــده در یک مورد از اصحاب یکی 
از پرونده هــا  ۳۵ میلیــارد تومان اخذ کند، 
همچنین مبــادرت به نوشــتن نامه ای از 
سمت دادگســتری البرز کرده که موضوع 
کشــف و متهم بازداشت شــده است. او 
افزود: در تهران نیز فردی با عنوان مشــاور 
رئیس جمهــور اقدام به تشــکیل یک باند 
خطرناک در قالب کلاهبرداری در پوشش 
خیریه و امور مذهبی کرده، با نزدیک شدن 
به مســئولان صاحب منصــب و با ادعای 
جعلی و غصب عناوین هدف کلاهبرداری 
داشته که این پرونده نیز در حال رسیدگی 
اســت. جهانگیر بیان کرد: تعدادی وکیل 
باسابقه، با سوءاســتفاده از وکلای تازه کار 
و کارآمــوزان وکالت که تــازه وارد عرصه 
وکالت شــده بودند، پرونده های خاصی را 
به آنها معرفی می کردند و خودشــان در 
پشــت صحنه با ادعای ارتباط با نهادهای 
تــلاش  حکومتــی، قضائــی و نظامــی 
می کردند سیر پرونده را به مرحله ای دیگر 
ببرند. او افزود: همــه اعضای این باند که 
۲۹ نفر بودند، شناســایی و دستگیر شدند 
و پرونــده در حال رســیدگی اســت. وی 
گفت: همچنین در سه ماه اخیر ۵۹ وکیل 
و هشت کارشــناس رســمی دادگستری 
متخلــف که بــا کارچاق کنان، شــیادان و 
کلاهبــرداران همــکاری داشــتند، تحت 
تعقیــب قرار گرفتنــد. جهانگیر همچنین 
بیان کرد: ســه وکیل دادگســتری (دو مرد 
و یک خانم) بــا دریافت مبالغ هنگفتی از 
خانواده های زندانیان پرونده های ســنگین 
مــواد مخدر مبالغی با ادعای اعمال نفوذ 
در دستگاه قضائی و اینکه می توانند رأی به 

نفع زندانیان آنها بگیرند، اخذ کردند.

جمعه ای که تل آویو را آچمز کرد

شرایط خاورمیانه در دور تند جنگ قرار دارد. خاورمیانه امروز هیچ 
شباهتی به خاورمیانه قبل از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ ندارد. به آن روز که 
هیچ، هیچ شــباهتی به همیــن خاورمیانه فروردیــن ۱۴۰۳ هم ندارد. جو 
خاورمیانه   بسیار ناپایدار است و گویی در این جغرافیا، در چشم برهم زدنی 
«جو» تغییر می کند. ماجرا در این فقره، هفت ماه پیش رقم خورد؛ درست 

وقتی سال ۱۴۰۳ آغاز شد. 
آن روز هم سیدحســن نصراالله زیر آسمان آبی در حال رتق و فتق امور 
حزب االله بود و هم اســماعیل هنیه امور حماس را در دســت داشت. اما 
گویا ســقوط هلیکوپتر رئیس جمهوری اسلامی ایران  در پایان اردیبهشت، 
نقطه ای بود که به وقایع ســرعت بخشــید. شــاید هم نه، سرعت وقایع 
از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ زیاد شــده باشــد. هر چه  بود، گویــی  آپارات حوادث 
دوســت داشــت این فیلم تــازه را روی تند بر پــرده نقــره ای خاورمیانه 

نمایش دهد. 
در زنجیره حوادث ایــن تصویر، خیلی زود رئیس جمهور جدید انتخاب 
شــد و در جشــنی ملی در قامت مراســم تحلیف، یکی از میهمانان ویژه 
(صرف نظر از هویتش) ترور شــد. آن روز تأکید بر این بود که اســرائیل در 
پاسخ به عملیات موشکی و پهپادی ایران علیه مواضعش، این اقدام را در 

قلب تهران انجام داده است.
روایت ادامه فیلم را دیگر همه می دانند، اما گویا اســتراتژی جمهوری 
اســلامی در این فقره مدارا بود. موضوعی کــه هرچند خلاف آن به عنوان  
مطالبه بخشــی از جامعه (که گاه تندروهــای یک  جناح هم در میان آنها 
دیده می شد)، مطرح و به طور ویژه در شبکه های مجازی نقل محافل شده 
بــود، اما در کلان ماجرا، ایســتادن بر موضع رفــع تنش های منطقه  کاملا 

عاقلانه به نظر می رسید.
آنچه گفته شــد در یک سوی ماجراست ؛ در ســوی دیگر ماجرا رژیمی 
قرار داشت و دارد که گویی راهبردش عبور از میدان خون است. راهبردی 
که بلافاصله بعد از عملیاتی موســوم به «وعده صــادق» در فاز اجرائی 
قرار گرفت و اجرای ترورهای پشت ســرهم، غیــر از عملیات علیه زنجیره 
فرماندهــی حزب االله لبنــان، در نهایت رأس هرم فرماندهــی این نهاد در 

جبهه مقاومت را حذف کرد.
با حذف فیزیکی سیدحسن نصراالله، رژیم صهیونیستی عملا از بزرگ ترین 
خط قرمز جمهوری اسلامی در منطقه عبور کرد. پافشاری اسرائیل بر عبور 
پیاپی از خطوط قرمز این نظر را بین برخی از حاضران و ناظران امور ایجاد 
کرد که تل آویو دامی برای تهران پهن کرده تا او را به ســمت جنگی فراگیر 
بکشــاند. در فضای عمومی بین مخالفــان و موافقان این موضوع جدالی 
بسیار درگرفت و کار به جایی رسید که برخی محمدجواد ظریف و شخص 
مســعود پزشــکیان را متهم می کردند که با ایجاد مانع بر مســیر انتقام از 
خون اســماعیل هنیــه، راه را به صــورت غیرتعمدی برای تــرور نصراالله  

هموار کرده اند.
شــاید به همین دلیل و هزارویک دلیل مضاف بر آن، پاسخ موشکی روز 
سه شنبه هفته پیش در اول اکتبر ۲۰۲۴، واجب و ضروری به نظر می رسید. 
این نکته در بیان برخی از تحلیلگران وجود دارد که اگر جمهوری اسلامی 
پاسخی به اقدامات زنجیروار اسرائیل نمی داد، هیچ پایانی بر اقدامات آنها 

متصور نبود. 
صاحــب این قلم در ســرمقاله یکی از روزنامه هــا در روز بعد از ترور 
سیدحســن نصراالله، بــر این موضوع تأکید کرد که ماشــین جنگی و ترور 
اســرائیل به عمــد ترمز بریده اســت و مادامی که «به مانعی ســخت» 
برخورد نکند، بعید اســت  از حرکت بایســتد. یحتمل عملیات موشــکی 
ایران نیز بر پایه چنین تحلیلی انجام شــد تا هم مطابق آنچه معاون اول 
رئیس جمهوری گفت، پاســخی باشد به مطالبات عمومی که مدام تکرار 
می شــد و هم نقش بازدارندگی که برای چنین عملیاتی متصور است، به 

درجه اکمل برسد.
انجام عملیات موشــکی اما مخالفانی داشت؛ مخالفانی که به ویژه در 
فضای عمومی، بر قدرت بالای عملیاتی اســرائیل تأکیــد می کردند و این 
وحشــت را بین عموم مردم راه انداخته بودند که عن قریب است اسرائیل 
مراکز حساســی مانند نیروگاه هــا، مراکز تصفیــه آب و... را منهدم کند تا 
روزگار سختی برای شهروندان ایرانی رقم بزند. تحلیل نماز جمعه گذشته 

از این منظر دارای اهمیت است.
نماز جمعه اخیر به امامت آیت االله خامنه ای در فضای پرتنش منطقه 
اقامه شــد. نماز جمعه در فضایی برگزار شــد که بدون هیچ تردیدی یک 
ریســک بزرگ به نظــر می آمد.  مطابق آنچه در اخبار درگوشــی هم تکرار 
می شــد، تمام نهادهای امنیتی و اطلاعاتی پیشــنهاد کــرده بودند نماز را 
ائمــه موقت جمعه در تهــران  اقامه کنند، اما گویی راهبــرد باید ایران را 
در مســیری قرار می داد که به قول ســردار ســلامی در گفت وگو با رئیس 
شــورای  عالی امنیت ملی پس از حمله موشــکی، «هر چــه بافته بودند» 

را پنبه کند.
نماز جمعه اخیــر از این منظر، صرفا یک واقعه عبادی سیاســی نبود 
بلکه در قامتی برگزار شــد که به نظر دکترین نظامی ایران را صرفا دفاعی 

تعریف نکرد.
نمــاز جمعه اخیــر در حالی برگزار شــد که تمــام فرماندهان نظامی 
ارشــد در آن بــه وضــوح غیبت داشــتند؛ غیبتــی که خیلی به چشــم 
می آمــد و این فهم را ایجــاد کرد که آنها در اتــاق عملیات جنگی منتظر 
نشســته اند تــا اقدامات احتمالــی اســرائیل را نظاره کننــد و در صورت 
نیاز پاســخی بســیار فــوری بدهند. این  پــازل وقتی تکمیل می شــود که 
ســاعاتی قبل از آغــاز نماز جمعــه تهران، وزیــر امور خارجــه ایران در 
پرتنش ترین زمان (درســت وقتی اســرائیلی ها شــب قبل محل اســتقرار 
سیدهاشــم صفی الدین را بــه قصد ترور او و دیگــر فرماندهان حزب االله، 
بمبــاران کردند) وارد بیروت شــد؛ اقدامی که حتی شــبکه العربیه آن را 

به تصویر کشید.
آگاهــان بــر ایــن نکتــه متفق اند کــه وقتی قطــع بــرق ناگهانی در 
یــک کنفرانــس بین المللی  باعــث تعلیــق کنفرانس به دلایــل امنیتی 
می شــود، برگزاری نمــاز جمعه تهــران در شــرایطی که اســرائیل خبر 
از انجام عملیات ســخت و خشــن علیه ایــران داده بــود، کاملا اقدامی 

معنادار است.
بــا همه این احــوال، برگزاری نماز جمعه تهران و ســفر هم زمان وزیر 
خارجه به بیروت و البته غیبت معنادار فرماندهان ارشد نظامی، توپ را به 
میدان اســرائیل انداخته و به نظر می رسد این اقدامات هم زمان مشابهت 
زیادی به رجز خوانی در سال های بسیار دور در معرکه ها و جنگ ها داشته 

که گاه به بازدارندگی هم می انجامیده است.
حالا اگر به صفحه شــطرنج خاورمیانه دقت کنیم، نوبت بازی اسرائیل 
است. شــاید او در این شرایط «آچمز»، طوری بازی کند که سرانجامی غیر 

از «مات»شدنش نداشته باشد.

گزارش«بازیگر دیوانه» و بازدارندگی مؤثر یادداشت

سیـاستسیـاست

کنش نظامی صهیونیســت ها در قبال عملیــات وعده صادق ۲ 
چه خواهد بود؟ اهل فن در حوزه سیاســی و نظامی نیک می دانند 
کــه راهبرد ایران در قبال رژیم صهیونیســتی، لااقل پس از عملیات 
طوفــان  الاقصی، «بازدارنده» بوده اســت و عملیــات وعده صادق 
۱ و ۲ نیز با هدف توقف صهیونیست ها از تداوم شرارت در قبال ایران 
انجام شده است. واضح است که رژیم صهیونیستی قصد دارد برای 
خروج از جنگ فرسایشــی و بی نتیجه غزه، ایران را وارد جنگ کند. از 
آن سو، ایران غرق شدن رژیم صهیونیستی در جنگ فرسایشی غزه را 

پیروزی بزرگی برای جبهه مقاومت تلقی می کند.
حملات اسرائیل به جنوب لبنان و ترور فرماندهان حزب االله و در 
رأس آنها شهید سیدحسن نصراالله، نقطه عطفی در بحران یک ساله 
اخیر خاورمیانه محسوب می شود. جمهوری اسلامی پس از دو ماه 
صبر راهبردی، در قالب عملیات وعده صادق ۲ با شلیک حدود ۲۰۰ 
موشــک بالستیک به مناطق نظامی اسرائیل، توان نظامی خود را به 
رخ کشــید. اما عملیات وعده صادق ۲ هم نشان داد ایران بر راهبرد 
بازدارندگــی خود کماکان پافشــاری می کند و قصــد ورود به جنگ 
مســتقیم با اســرائیل را ندارد. حالا مهم ترین سؤال اینجاست که آیا 
عملیات وعده صادق ۲، اســرائیل را از ادامه ماجراجویی علیه ایران 

باز خواهد داشت؟
برخی از تحلیلگران معتقدند همان طــور که وعده صادق ۱ در 
عمل بازدارنده نبود، وعده صادق ۲ نیز بازدارنده نیست و اسرائیل با 
نیت خوانی که از «امتناع ایران از ورود به جنگ» انجام داده اســت، 
پاسخ ایران را این بار با حمله به زیرساخت ها یا ترور شخصیت های 

برجسته نظامی و سیاسی ایران خواهد داد.
برخــی دیگــر از تحلیلگــران هم معتقدنــد عملیــات وعده 
صادق ۲ بازدارندگی مؤثری ایجاد خواهد کرد و اســرائیل یا پاســخ 
نظامی مســتقیم به ایــران نخواهد داد یا برای حفــظ آبرو، مانوری 
نمایشــی در قالب حمله به چنــد نقطه کور ایــران (فاقد اهمیت 

استراتژیك) برگزار خواهد کرد.
بــرای اینکه بتوانیم رفتار اســرائیل را پیش بینــی کنیم یا  میزان 
بازدارندگی مؤثر ایران در عملیات وعده صادق ۲ را بسنجیم، ضروری 

است تأملی بر مفهوم نظری بازدارندگی داشته باشیم.
بازدارندگی برای آنکه عمل کند یا موفق باشــد، ضرورتا باید پنج 

ویژگی را در بر داشته باشد:
۱. توانایی: برای بازدارندگی باید سلاح بازدارنده را داشت و به 
دیگر بازیگران از جمله دشــمن ثابت کرد که شما سلاح بازدارنده 
دارید. مانورهــای نظامی در اصل برای اثبــات توانایی به خودی 
و غیرخودی صــورت می گیرد. ایران ثابت کرده کــه دارنده انواع 
موشــک هایی اســت که می توانند از گنبد آهنین و موشــک های 
رهگیر بالســتیک عبور کننــد. در عملیات وعده صــادق ۲ اگر به 
اخبار دشــمن هم اســتناد کنیم، حداقل تعداد درخور توجهی از 
موشک های بالســتیک ایران به هدف خورده اند؛ ضمن آنکه ایران 
از توان اصلی موشــك مخرب تر خود رونمایی نکرده است. همین 
برای اثبات توانایی ایران کافی اســت. اسرائیل این پیام را دریافت 
کرده است که چنانچه ایران اهداف زیرساختی یا مراکز پرجمعیت 
را هــدف بگیرد، عبور همین تعداد موشــک بــرای گرفتن تلفات 

فاجعه آمیز از صهیونیست ها کافی است.
۲. جرئت عمل: گاه توانایی موجود اســت اما جرئت اســتفاده 
از ســلاح توسط بازیگر وجود ندارد. محافظه کاری، هراس از ورود 
به جنگ، نداشــتن اعتمادبه نفس یا ملاحظات دیگر مانع از اقدام 
می شــود. ایران در حمله به عین الاســد، وعده صــادق ۱ و وعده 
صادق ۲ ثابت کرد  در دفاع از امنیت ملی خود «مصمم و بســیار 

جدی» است و دچار آفت های روانی و هراس بی مورد نمی شود.
۳. انتقــال پیــام: در بازدارندگــی، انتقال پیام بســیار حیاتی 

اســت. حریف باید به طور شفاف پیام شــما را دریافت کند. ایران 
به خصوص در عملیات اخیر، هم با موشــک و هم با دیپلماســی، 
پیام هایی را مســتقیم یا با واســطه به دشــمنان و کشورهایی که 
احیانــا با آمریکا و اســرائیل قصد همکاری داشــتند، مخابره کرد. 
از طرف  دیگر، عبور موشــک های بالســتیک از سیســتم پدافندی 
اســرائیل و هدف گرفتن مناطق نظامی، خود پیامی روشن و قاطع 

به صهیونیست ها مخابره کرد.
۴. راه هــای بدیــل: در بازدارندگی باید راهی بــرای امتناع از 
جنگ مســتقیم وجود داشــته باشد یا آنکه کشــوری که از جنگ 
مستقیم امتناع می کند، با ابتکار عمل، راه بدیلی پیش روی حریف 
بگذارد. ایران در ســطح منطقه ای  توقف جنایت های اســرائیل در 
منطقه، توقف تــرور و آتش بس را به عنــوان راه بدیل پیش روی 
صهیونیست ها گذاشــته است. عدم ماجراجویی در محیط امنیتی 
ایــران نیز راه بدیل دیگری پیش روی صهیونیست هاســت تا وعده 

صادق ۳ عملیاتی نشود.
۵. عقلانیــت طرفیــن: در بازدارندگــی، طرفیــن بایــد بــا 
محاســبات عقلایــی، رفتــار خــود و احتمــال پاســخ حریف را 
هزینه - فایده کنند و سپس تصمیم به اقدام جدید بگیرند. ایران با 
مختصات عملیات وعده صــادق ۱ و ۲، اهداف حمله، کم و کیف 
به کارگیری تجهیزات، امتناع از کشــتن غیرنظامیان و... ثابت کرده 

که بازیگری عقلایی است.
حالا سؤال اساسی اینجاســت؛ آیا اسرائیل هم بازیگری عقلایی 
است؛ یعنی در قبال ایران هزینه - فایده دقیق می کند یا مطابق تئوری 

بازی ها «بازیگر دیوانه» است؟
چنانچه اسرائیل مطابق نظریه بازدارندگی در قبال پاسخ به وعده 
صادق ۲ هزینه - فایده و دوراندیشی کند، قاعدتا نباید پاسخی جدی 
به ایران بدهد و احتمالا جنس پاســخ اسرائیل مانند پاسخ به وعده 
صادق ۱، نمایشی و برای حفظ آبرو خواهد بود. اما چنانچه اسرائیل 
در قبال وعده صادق ۲ «بازیگری دیوانه (Madman)» باشــد، آنگاه 

منطقه را با بحرانی عمیق تر و شاید جنگی بی پایان مواجه کند.
* سفیر سابق ایران در عربستان و کارشناس ارشد مسائل غرب آسیا

شرق: رفع فیلترینگ زمینی بود که کارزار انتخاباتی مسعود 
پزشــکیان به خوبــی در آن مانور داد و توانســت با جلب 
اعتماد بخش مهمــی از رأی دهندگان، وزنــه انتخابات را 
به ســمت پزشکیان ســنگین کند. اگرچه کمپین انتخاباتی 
پزشــکیان با تأکید بر این وعده توانســت ورق انتخابات را 
به نفــع او تغییر دهد و بخش مهمــی از رأی دهندگان به 
امید رفع فیلترینگ های اعمال شــده در سه سال گذشته پا 
صندوق های رأی آمدند، اما با گذشــت دو ماه از شروع به 
کار کابینه، خبری از تصمیمات منجر به نتیجه مورد انتظار 
نیســت. هرچند دولت چهاردهم و شخص رئیس جمهور 
همچنان بــر وعده خود هســتند و از مواضع قبلی پا پس 
نکشــیده اند، اما ابهامات در تحقق این وعده هر روز بیشتر 
می شــود؛ به خصوص که با برگزاری اولین جلســه شورای 
عالی فضای مجازی و دست بالای رئیس جمهور به جهت 
ترکیب اعضا، انتظار می رفت بحــث رفع فیلترینگ مطرح 
شــود، اما خبرها حاکــی از آن بود کــه ممنوعیت فروش 
فیلترشکن ها در دستور کار قرار گرفته نه خود موضوع رفع 
فیلترینگ. گزاره ای که دیروز ســتار هاشمی، وزیر ارتباطات، 
دربــاره آن با بیان اینکه موضوع به درســتی در رســانه ها 
منعکس نشده، گفته اســت: «رئیس جمهور در این جلسه 
در بحــث ارزیابی وضعیــت موجــود و چالش هایی که با 
آن مواجه هســتیم، از لحــاظ کیفیت ارتباطــات تأکیداتی 
داشتند، ولی شــاید در رسانه ها کمتر منتشر شد». او که در 
حاشــیه افتتاحیه هفته جهانی فضــا در جمع خبرنگاران 
ســخن می گفت، در پاســخ بــه اینکه انتظــار می رفت در 
جلسه شورای عالی فضای مجازی  موضوع رفع فیلترینگ 
مطرح شــود، اما بحث فیلترشکن ها و مقابله با آن مطرح 
شــد، گفته است: «در جلسه شــورای عالی فضای مجازی 
رئیس جمهــور دســتور دادند وضعیت موجــود ارزیابی و 

گزارش شود».
این پاســخ مبهــم در حالی مطرح شــده کــه پیش از 
ایــن صحبت های وزیــر ارتباطات دولت پزشــکیان درباره 
وضعیت فیلترینگ در کشــور نیز انعکاس های مختلفی از 
جانب حامیان دولت داشته است. ستار هاشمی در حاشیه 
آیین آغاز ســال تحصیلی جدید، در جمع خبرنگاران درباره 
برنامــه خود جهت بهبود تجربه کاربــران از اینترنت تأکید 
کرد که مســئله فیلترینگ در شــورای عالی فضای مجازی 
و مرکز ملــی فضای مجازی در حال پیگیری اســت. او در 
پاسخ به پرسش خبرنگاران تنها گفت که اجازه بدهید این 
موضوع در فضای کارشناســی پیگیری شود. این پاسخ وزیر 
ارتباطــات و تأکید او بر صورت مســئله نیز با واکنش برخی 
رســانه های نزدیک به دولت مواجه شد و از وزیر خواستند 

به جای طرح صورت مســئله و تکرار مکــررات، بر راه حل 
و واقعیــات در این زمینه بپردازد. به نظر می رســد   گزارش 
دراین باره به صورت شــفاف از جانب مردم با گذشت بیش 
از دو ماه از شــروع به کار کابینــه، می تواند مطالبه بحقی 
باشد؛ به خصوص که مســئله اینترنت و فیلترینگ بیش از 
آنکه یک وعده یا مطالبه سیاسی یا کارشناسی باشد، جنس 
اجتماعــی دارد و تمامی امور زندگــی همه مردم در همه 

طبقات و گروه ها را تحت تأثیر قرار می دهد.
البتــه هم زمان با انتخاب پزشــکیان، مجلس دوازدهم 
نیز تلاشــی برای تدوین طرحی برای رفع فیلترینگ را آغاز 
کــرد که ناکام ماند و محمدقســیم عثمانی، نماینده بوکان 
که طراح اصلی آن بود، گفت: «من طرحی دوفوریتی تهیه 
و تقدیم هیئت رئیســه کردم. این طرح تمام مراحل خود را 
طی کرده است، اما آقای قالیباف این طرح را وتو کردند...». 
همان زمان عثمانی خطاب به قالیباف گفت: «اینجا پادگان 
نیســت بلکه اینجا مجلس شــورای اســلامی است. اینجا 
خانه ملت است، بنده به عنوان نماینده مردم طرحی را در 
جهت منافع مردم طراحی کــرده و طبق آیین نامه مراحل 
دوفوریتــی آن را طی کــردم، چرا آقــای قالیباف این طرح 
را وتــو کردند؟». او ســپس ادامه داد: «مگر هیئت رئیســه 
نباید آیین نامــه مجلس را رعایت کند؟ اگــر من به عنوان 
نماینــده مــردم نتوانم صحبت کنم، چه کســی باید حرف 
مــردم را بزند؟». در نهایت هم نیکــزاد خطاب به نماینده 
معترض گفت: «انتسابی که شما به رئیس مجلس شورای 
اســلامی دادید درست نیســت. اکنون ۳۰ طرح دوفوریتی 
در هیئت رئیســه وجود دارد و هرکدام باید به موقع مطرح 

شود».
البته چندی پیش جعفر قادری، نایب رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس هم اظهار کرد: به هرحال دولت اگر نظر 
و دیدگاهی دارد، از طریق شورای عالی فضای مجازی اقدام 
خواهد کرد. قادری ادامه داد: دولت ممکن اســت نظراتی 
درباره رفع فیلترینگ داشــته باشــد، اگرچه رئیس جمهور 
رئیس شــورای عالی فضای مجازی اســت، اما نظرات در 
مــورد رفــع فیلترینگ در این شــورا به رأی گیری گذاشــته 
می شــود. نماینده مردم شــیراز تأکید کــرد: رئیس جمهور 
به تنهایــی نمی توانــد فیلترینگ را بردارد و نهایتا شــورای 
عالی فضــای مجازی تصمیم گیرنده اســت. جعفر قادری 
با اشــاره به اینکه عموم مردم از فیلترشــکن ها اســتفاده 
می کنند، گفت: من فکر می کنم با وجود فیلترشکن ها عملا 
فیلترینگ توفیقی نداشــته و به خاطر خرید فیلترشــکن ها 
هزینــه خانواده ها افزایــش یافته اســت. وی ضمن تأکید 
بر حل معضلات اینترنت خاطرنشــان کــرد: دولت باید به 

ســمت و ســویی برود که تفاوت های مثبتی در سکوهای 
داخلی ایجاد کنــد و با ارتقای پلتفرم هــای داخلی باعث 

شود مردم سکوهای داخلی را انتخاب کنند.
به هرحال اولین جلســه شــورای عالی فضای مجازی 
بدون دستاوردی ملموس در رابطه با رفع فیلترینگ برگزار 
شــد و فعلا آنچه در رســانه ها دســت به دست می شود، 
دســتور ممنوعیــت فــروش فیلترشکن هاســت نــه رفع 
فیلترینگ که در این رابطه، به گفته هاشمی «رئیس جمهور 
دســتور داد وضعیت موجود فیلترینــگ ارزیابی و گزارش 
شــود، ولی مطالبه جمعی نیز در زمینه فیلترشــکن هایی 
بــود که امروزه موجب آلودگی های شــبکه ملی اطلاعات 
شده اســت. از این رو هم وضعیت موجود گزارش می شود 
و هم این آلودگی ها پایش می شــود که بخش زیادی از این 
آلودگی ها مربوط به استفاده از فیلترشکن هاست که مورد 
بررســی قرار می گیرد». وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
درباره آخریــن وضعیت فیلترینگ گفت: از همه ذی نفعان 
خواســته شده بر اســاس فرمایشــات مقام معظم رهبری 
درخصوص اینکه باید حکمرانی قانونمند داشته باشیم، در 
حوزه های مختلف برنامه ای ترسیم شود و بعد با محوریت 
مرکز ملی فضای مجازی تجمیع و نهایی شود و در شورای 
عالــی فضای مجازی تصمیم نهایی گرفته خواهد شــد. او 
همچنین درباره آخریــن پیگیری ها در موضوع فیلترینگ و 
اینکه رئیس جمهور در نشســت خبری خــود با خبرنگاران 
از پیگیــری موضــوع فیلترینگ و رایزنی با شــورای امنیت 
خبــر داده بودند، گفت: «وقتی صحبــت از فضای مجازی 
می کنیم، این فضا صرفا حوزه فنی نیست و فضای مجازی 
حداقل برابر با فضای  حقیقی است که زیست در آن جریان 

دارد و ذی نفعان زیادی دارد».
پزشــکیان که در مسیر رسیدن به پاســتور تلاش بسیار 
داشــت با شــعارها و برنامه های رؤیایی بــه فریب افکار 
عمومــی نپــردازد، با همین ترفنــد در نهایــت چند وعده 
مشــخص را مطرح کرد و قول داد بر سر پیمانش با مردم 
بمانــد که یکی از آنها همین ماجرای رفع فیلترینگ بود که 
حتی در اولین نشســت خبری خود با اصحاب رسانه هم بر 
آن تأکید کرد. بنابراین نمی تــوان از تحقق این وعده ناامید 
بود؛ به خصــوص که نباید فراموش کرد که شــورای عالی 
فضای مجازی به عنوان نهادی که در این زمینه تصمیم ساز 
و تاریخ ســاز اســت، فرصتی بی بدیل برای تغییرات هرچند 
کوچــک در زمینه فیلترینــگ دارد و می توان با مقاومت در 
برابر برخی طرح ها و رفع محدودیت ها  به صورت آهســته 
و پیوسته با توســل به ترکیب شورای عالی فضای مجازی 

و حضور شش وزیر در این شورا، این وعده را محقق کرد.

وزیر ارتباطات ممنوعیت فروش فیلترشکن ها به جای رفع فیلترینگ را برداشت اشتباه رسانه ها تعبیر کرد

بازی با واژه فیلترینگ
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